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WELKOM 

 Gebedsleider 

Geen acht zaligheden zoals bij Mattheus,  
maar vier zaligsprekingen en vier weeklachten  
horen wij bij de evangelist Lucas. 

Jezus richt zich uitdrukkelijk  
tot zijn twaalf apostelen  
die hij zojuist heeft uitgekozen.  

Samen met Jezus  
doen zij bewust afstand van de macht  
en kiezen zij voor een andere samenleving  
die niet gebaseerd is op het recht van de sterkste. 

Jezus prijst hen zalig omdat zij hun vertrouwen  
op de Ene en niet op mensen hebben gesteld. 
Zij laten het woord van de Ene richting geven aan hun leven. 

+ Lied: Dat woord, waarin ons richting werd gegeven 

PSALM 1 - IN BLOEI 

 Jef 

Is de wet  
je lust en je leven, 

ben je vaardig  
in gerechtigheid, 

spreek dan van geluk,  
hoe prachtig en duurzaam  
mens ben je dan. 

Geen gestalte die vervaagt,  
kaf in de wind,  
geen weg die doodloopt. 

Als een boom  
wortel je in de aarde,  
ben je onder dak bij de hemel. 

Voorgoed sta je in bloei. 

 

Hans Bouma 
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UIT DE PROFETIE VAN JEREMIA  

 Gebedsleider 

Dit zegt de HEER: 
Vervloekt wie op een mens vertrouwt, 
wie zijn kracht ontleent aan stervelingen, 
wie zich afkeert van de HEER. 
Hij is als een struik in een dorre vlakte, 
hij merkt de komst van de regen niet op. 
Hij staat in een steenwoestijn, 
in een verzilt en verlaten land. 

Gezegend wie op de HEER vertrouwt, 
wiens toeverlaat de HEER is. 
Hij is als een boom geplant aan water, 
zijn wortels reiken tot in de rivier. 
Hij merkt de komst van de hitte niet op, 
zijn bladeren blijven altijd groen. 
Tijden van droogte deren hem niet, 
steeds weer draagt hij vrucht. 

+ Stilte 

UIT HET EVANGELIE VAN LUCAS 

 Gebedsleider 

Toen Hij met hen de berg was afgedaald, bleef Hij staan op een plaats 
waar het vlak was. Hij richtte zijn blik op zijn leerlingen en zei: ‘Geluk-
kig jullie die arm zijn, want voor jullie is het koninkrijk van God. Geluk-
kig jullie die nu honger hebben, want je zult verzadigd worden. Geluk-
kig wie nu huilt, want je zult lachen. Gelukkig zijn jullie wanneer de 
mensen jullie omwille van de Mensenzoon haten en buitensluiten en 
beschimpen en je naam door het slijk halen. Wees verheugd als die dag 
komt en spring op van blijdschap, want jullie zullen rijkelijk beloond 
worden in de hemel. Vergeet niet dat hun voorouders de profeten op 
dezelfde wijze hebben behandeld. 

Maar wee jullie die rijk zijn, jullie hebben je deel al gehad. Wee jullie die 
nu verzadigd zijn, want je zult honger lijden. Wee jullie die nu lachen, 
want je zult treuren en huilen. Wee jullie wanneer alle mensen lovend 
over je spreken, want hun voorouders hebben de valse profeten op de-
zelfde wijze behandeld. 
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Duiding 

1. 
Vorige week vroeg regering De Wever het vertrouwen. 
81 parlementsleden gaven hun vertrouwen, 66 niet. 

Op wie stellen wij ons vertrouwen,  
op mensen of op de Ene, God-Bevrijder  
vragen de lezingen ons vandaag. 

Maar wat betekent dit concreet? 
Hoe moeten we dit verstaan? 
Waarin ligt het verschil? 

Voor de profeet Jeremia is het duidelijk. 
Het verschil is “water”. 
Wie zijn vertrouwen stelt op mensen  
is als een dorre struik in de woestijn,  
wie zijn vertrouwen in de Ene stelt  
is als een boom geplant aan levend water. 

Het is een beeld dat wij ook in psalm 1 terugvinden. 

2. 
Water staat symbool voor,  verwijst in de bijbel  
naar de Thora, de richtlijnen in het leven,  
de eerste vijf boeken van de bijbel. 

De Thora stelt de vraag naar de macht  
en hoe mensen daarmee moeten omgaan. 
De Thora is een grote kritiek  
op de centralisering van de macht  
in één figuur zoals de koning. 

Daarom kiest de Thora niet voor een  
piramidaal, hiërarchisch maatschappijmodel 
waarin de ene mens macht heeft over de andere. 
Zij kiest voor een vrije federatie van 12 stammen  
waartussen de macht gelijk verdeeld is. 

Ook bestaat er iedere zeven jaar een sabbathjaar  
en iedere vijftigste jaar een jubeljaar  
die een sociaal economische en politieke correctie doorvoert. 
Het jubeljaar is een tijd van bevrijding en herstel,  
waarin schulden worden kwijtgescholden,  
eigendommen terugkeren naar hun oorspronkelijke eigenaars  
en slaven worden vrijgelaten.  
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3. 
Ook Jezus stelt zijn vertrouwen op de Ene. 
Zo blijkt uit zijn visie, zijn interpretatie  
van de Thora in de bergrede van Mattheus 
of in de veldrede bij Lucas. 

Voor de veldrede laat Lucas  
Jezus zijn twaalf apostelen kiezen. 
Dat betekent dat Jezus kiest  
voor die andere samenleving  
waarin macht en grond  
gelijk worden verdeeld. 

Hij en zijn leerlingen  
begeren geen macht,  
doen afstand van de macht. 

Daarom prijst Jezus hier  
zijn leerlingen zalig  
al is het een zeer moeilijke weg  
in een wereld waarin mensen  
hun vertrouwen op mensenstellen! 

4. 
Vanuit de lezingen van vandaag  
kunnen wij de huidige samenleving  
waarin mensen hun vertrouwen op mensen stellen  
kritisch beschouwen. 

Het is niet goed voor een samenleving  
dat de ongelijkheid zo sterk oploopt  
dat een Elon Musk zoveel macht heeft  
dat hij kan bepalen of Oekraine wint of niet. 
Gans hun oorlogvoering is immers afgesteld  
op starlink,  eigendom van Elon Musk. 

Waarom krijgen ex miliairen omtrent Oekraïne  
steeds opnieuw het woord in praatprogramma's  
en horen we de stem van vredesactivisten nauwelijks. 

Waarom werd de paus  
toen hij opriep tot vredesonderhandelingen 
door de media direct in het kamp van Poetin geplaatst? 

De Navo geeft tien maal meer uit aan defentie dan Rusland. 
Nu wil men verhogen naar 3 en 5% van het BNP. 
Maar meer wapens geeft geen veiliger Europa. 
Waarom stelt de media hier geen vragen bij? 
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Waarom rolt de media de rode loper uit  
voor het nieuwe regeerakkoord zonder enige kritische bedenking? 

Waarom beweert de media dat de 100.000 mensen  
die hun stem verheffen en op straat komen  
slecht geïnformeerd zijn. 

Waarom durft dezelfde media niet zeggen  
dat het regeerakkoord onevenwichtig is  
en dat de sterkste schouders de lasten  
niet naar evenredigheid meedragen? 

Wim Van Lancker, armoede-expert en  
professor sociaal beleid aan de KU Leuven 
stelt vast dat er bespaard wordt op de meest kwetsbaren. 

“Terwijl een uitkering eigenlijk een soort bescherming moet zijn zodat 
je niet onmiddellijk kopje-onder gaat. Stel: je wordt plots werkloos, 
maar je hebt een huis af te betalen. Dan moet de uitkering je in staat 
stellen om dat huis niet meteen te moeten verkopen, maar ten minste 
tijdelijk nog te houden. 

Als je naar de details van het akkoord kijkt,  
merk je dat  men duidelijk vreet aan onze sociale zekerheid. 

5. 
Tenslotte. 
Volgens de bijbel gaf de Ene  
de mens de sabbath,  
een dag op zeven  
om niet te werken  
en mentaal gezond te blijven. 

Een laatste restant van deze traditie,  
één sluitingsdag voor alle winkels  
wordt in deze regeerverklaring   
ongedaan gemaakt. 
Want de god van het kapitaal  
eist de mens 24/24 7/7 op. 

En dan maar verwonderd zijn  
dat zoveel jongeren mentale problemen hebben  
of dat mensen uitgeplust depressief worden. 

+ Muziek: Stan Getz - Autumn leaves 

+  
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Ik zal niet geloven 

Ik zal niet geloven 
in het recht van de sterkste, in de taal van de wapens, 
in de macht der machtigen. 
Maar ik wil geloven 
in het recht van de mens, in de open hand, 
in de geweldloosheid. 

Ik zal niet geloven 
in ras of rijkdom, in voorrechten, 
in de gevestigde orde. 
Maar ik wil geloven dat alle mensen mensen zijn, 
dat de orde van het onrecht wanorde is. 

Ik zal niet geloven 
dat ik verdrukking kan bestrijden, als ik onrecht laat bestaan. 
Maar ik wil geloven dat recht één is hier en daar, 
dat ik niet vrij ben zolang één mens slaaf is. 

Ik zal niet geloven 
dat liefde begoocheling is, vriendschap onbetrouwbaar 
en alle woorden leugen zijn. 
Maar ik wil geloven in de liefde die verdraagt, 
in de weg van mens tot mens, 
in een woord dat zegt wat het zegt. 

Ik zal niet geloven 
dat oorlog onvermijdelijk is en vrede onbereikbaar. 
Maar ik wil geloven in de kleine daad, 
in de macht der goedheid, in de vrede op aarde. 

Dorothee Sölle 

+  



8 

Voorbeden 

Bidden we voor de mensen 
die verantwoordelijkheid dragen 
in onze Kerk en samenleving 
dat zij aandacht hebben voor 
mensen die sociaal of economisch uit de boot vallen 
en maatregelen nemen 
opdat ook zij kansen krijgen 
om menswaardig te leven. 

+ Geloven, hopen, liefhebben 

Bidden we voor mensen 
die zich afgeschreven en uitgesloten voelen 
door ziekte, door hun afkomst of hun verleden, 
dat zij hartelijke mensen mogen ontmoeten 
die hen aandacht geven en opnemen in hun vriendenkring. 

+ Geloven, hopen, liefhebben 

 

 

+ Lied voor de rechtvaardige 
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TAFELGEBED: OM TROUW 

 Jef 

Wij bidden om trouw, 
dat wij ons niet laten scheiden 
van de liefde Gods, 
en dat wij daarom vasthouden 
aan het recht van de minsten. 
Dat wij niet buigen, 
niet door de knieën gaan 
voor goden zonder hartzeer, 
voor machten zonder mededogen, 
maar dat wij ons blijvend hechten 
aan die Ene, 
die in ons openhoudt 
de pijn om zijn allerliefste mensen 
die altijd weer in doodsnood zijn. 

Wij bidden om trouw. 
Dat wij blijven aan de zijde 
van hen die vechten 
voor voedsel en vrede. 
Dat wij met hen de duiven voeren 
en niet de haviken. 
Dat wij daarom geen vertrouwen schenken  
aan de machthebbers 
in hun gang over lijken, 
maar dat wij wedden op de machtelozen 
in hun hang naar bevrijding.  

Wij bidden om trouw.  
Dat wij ons niet laten meeslepen  
door de grootspraak van de zelfverzekerden,  
maar dat wij ons laten overtuigen en veranderen  
door de roep van de vertwijfelden.  
Dat wij ons niet nestelen in het gemak van de onmacht,  
maar dat wij opstaan om de moeite van de solidariteit te. delen. 

Wij bidden om trouw.  
Dat wij de scheiding niet toestaan  
die ons wordt aangepraat:  
de hongerlijders ver van onze tafel  
en de verdrukten ver van ons bed.  
Dat wij gaan staan naar het gebaar dat wij hier maken:  
wij breken het brood en delen met velen  
de honger naar gerechtigheid.  
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Wij reiken elkaar de beker en delen met velen  
de dorst naar bevrijding. 

Wij bidden om trouw.  
Dat wij niet scheiden  
wat onze God verbonden heeft.  
Dat wij niet wegvallen  
uit de liefde van de minste mensen. 

 

Jan van Opbergen 

 

ONZE VADER 
 

COMMUNIE 
+ Communiemuziek  
Branford Marsalis, Emmanuel 

GEBED OM VREDE 
De weg naar vrede  
is oorlog. Zo wordt beweerd.  
Niet voor Jesaja. 

Door haat gedreven 
zal een volk nooit vrij zijn. Laat 
haatgevoelens los. 

De weg naar vrede  
is gerechtigheid. Zwaarden  
worden ploegscharen. 

Volkeren leren 
de oorlog niet meer. Delen 
wij deze vrede.  

Jef Wauters 

 

 

 

+ Honger hoeft niet 
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